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Dominik Kolorz: 

Ta ustawa została 
napisana przez 

lobbystów
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Z okazji Barbórki wszystkim górnikom  i pracownikom górnictwa  
życzę bezpiecznej pracy  i godnych zarobków oraz wszelkiej 

pomyślności  w życiu zawodowym i prywatnym.

Niech św. Barbara  
otacza Was  i Wasze rodziny opieką.

Szczęść Boże!

Dominik Kolorz
 przewodniczący  

Zarządu Regionu Śląsko-Dąbrowskiego
 NSZZ „Solidarność”
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D obrze,  że ta  sprawa 
została uregulowana. 
P r acow n ic y  ha nd lu 
zasługują na to, żeby 
móc spędzić Wigi l ię  

z najbliższymi, a nie w pracy. 24 grudnia 
w sklepach i tak nie ma klientów, nawet 
jeśli jest to dzień powszedni – komen-
tuje Alfred Bujara, przewodniczący Kra-
jowego Sekretariatu Banków, Handlu  
i Ubezpieczeń NSZZ „Solidarność”.

Nowelizacja podpisana przez prezy-
denta zakłada, że w tym roku oraz w latach 
przyszłych, w których Wigilia Bożego 
Narodzenia przypadać będzie w nie-
dzielę, sklepy 24 grudnia będą zamknięte. 

Natomiast niedzielami handlowymi  
w grudniu będą 10 i 17 dzień tego miesiąca.  
W latach, w których Wigilia przypada w 
inne niż niedziela dni tygodnia, sklepy 
będą z kolei czynne w dwie kolejne nie-
dziele poprzedzające Boże Narodzenie.

Zmiany w przepisach zostały przy-
gotowane w formie poselskiego projektu 
ustawy przez parlamentarzystów Trzeciej 
Drogi. Procedowany równolegle projekt 
rządowy został odrzucony. Dokument ten 
również zakładał przesunięcie niedzieli 
handlowej w tym roku na 10 grudnia, 
jednak czas pracy sklepów w tym dniu 
miał być skrócony do godz. 14.00. – Ten 
zapis w rządowym projekcie był oczywi-

ście bardziej korzystny dla pracowników 
i szkoda że został odrzucony. My jednak 
od początku staliśmy na stanowisku,  
że odrabianie Wigilii w inną niedzielę  
w ogóle nie ma żadnego uzasadnienia. 
Sieci handlowe wydłużają w okresie 
przedświątecznym godziny otwarcia swo-
ich sklepów od poniedziałku do soboty. 
 Są one czynne od bladego świtu do późnej 
nocy. Naprawdę czasu na zrobienie zaku-
pów jest wystarczająco dużo – podkreśla 
szef handlowej „Solidarności”.

Jak tłumaczy Alfred Bujara, grudzień 
jest najtrudniejszym miesiącem dla osób 
zatrudnionych w handlu. Wzmożony 
ruch w sklepach oraz zwiększony asor-

tyment są dodatkowym obciążeniem dla 
pracowników. – Ten wysiłek z reguły nie 
jest w żaden sposób dodatkowo wyna-
gradzany przez pracodawców – dodaje 
przewodniczący.

W okresie przedświątecznym szcze-
gólnie widoczny staje się również 
problem niedoboru pracowników,  
z którym branża boryka się od wielu lat.  
– Obowiązkom, które kiedyś wykony-
wały 2-3 osoby obecnie musi podołać 
jeden pracownik. Niskie wynagrodze-
nia i złe warunki pracy sprawiają, że sieci 
handlowe nie są w stanie pozyskać chęt-
nych do pracy – wskazuje Bujara.

Łukasz karczmarzyk

Już co czwarty pracownik firmy należy do „Solidarności”

w f i r m i e  N e s t o r  S p r i n g s  
w Jaworznie od września tego 
roku działa „Solidarność”.  

w ocenie pracowników, którzy postano-
wili się zorganizować, bycie członkiem 
związku zawodowego, to swego rodzaju 
polisa ubezpieczeniowa, gwarancja 
stabilnej pracy i szansa na poprawę 
zarobków.

Jak informuje Paweł Zakrzewski, prze-
wodniczący nowej organizacji, w zeszłym 
roku pracownikom zatrudnionym na jed-

nym ze stanowisk zmieniono zasady nali-
czania premii na mniej korzystne. – Praco-
dawca zrobił to bez żadnych konsultacji. 
Pomyśleliśmy, że gdyby w firmie działał 
związek zawodowy, to nie doszłoby do 
takiej sytuacji. Zaczęliśmy myśleć o tym, 
żeby się zorganizować, ale wówczas nie 
zrobiliśmy tego. Natomiast w tym roku,  
z dnia na dzień zwolniono jedną z osób i to 
był dla nas impuls do działania. Przecież 
każdy z nas mógł się znaleźć w takiej sytu-
acji – mówi Paweł Zakrzewski. Podkreśla, 

że informacja o powstaniu „Solidarno-
ści” zaskoczyła pracodawcę. – Chcemy 
go przekonać, że związek jest potrzebny,  
a współpraca opłaca się i pracodawcy, 
i załodze – zaznacza.

Teraz związkowcy czekają na spo-
tkanie z przedstawicielami zarządu na 
temat przyszłorocznych podwyżek wyna-
grodzeń. Chcieliby także porozmawiać  
z pracodawcą o wprowadzeniu dofinan-
sowania do szkoleń umożliwiających zdo-
bywanie nowych umiejętności. Chodzi  

np. o kursy obsługi wózków widłowych, 
czy kursy na elektryków. – Chcielibyśmy, 
aby w firmie funkcjonowała klarowana 
ścieżka awansów. Każdy pracownik wie-
działby wówczas, co należy zrobić, jakie 
kwalifikacje zdobyć, żeby awansować  
– dodaje przewodniczący zakładowej „S”.

Nestor Springs produkuje wnętrza do 
materaców. Zakład zatrudnia 120 pracow-
ników. Do „Solidarności” należy już jedna 
czwarta załogi.

aga

wigilia Bożego Narodzenia, która w tym roku przypada w niedzielę, będzie dniem wolnym  
od pracy w handlu. pracownicy będą ją jednak musieli odrobić 10 grudnia. To najważniejsze  
zapisy nowelizacji ustawy o ograniczeniu handlu w niedziele, którą 4 grudnia podpisał  
prezydent andrzej Duda.

Wigilia będzie wolna  
od pracy w handlu
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J ak podkreśla Kolorz, w prak-
tyce zapisy tego projektu 
zezwalają, aby państwo mogło 
po prostu wywłaszczyć oby-
watela z jego nieruchomości, 

jeśli prywatny koncern tę działkę wskaże 
jako miejsce, w którym chce postawić 
wiatrak. Również mieszkający w sąsiedz-
twie nie będą mieli nic do powiedzenia.

– Tak w zasadzie mechanizm prze-
pychania tych zapisów przypomina to,  
co było robione w czasach rządów PiS.  
Po pierwsze zapisy dotyczące wiatraków są 
wrzucone do projektu nowelizacji ustawy 
dotyczącej wsparcia odbiorców energii. Po 
drugiej to projekt poselski, czyli taki, który 
w praktyce nie wymaga konsultacji spo-
łecznych. A miało być tak demokratycz-
nie, transparentnie, wszystko miało być 
konsultowane z obywatelami, tymczasem 
jak jest, widać na tym przykładzie – mówi 
Dominik Kolorz.

Zwraca też uwagę na precedens doty-
czący planowanych w projekcie wywłasz-
czeń. – O ile wcześniej były one stoso-
wane w zasadzie wyłącznie w przypadku 
wielkich inwestycji publicznych takich 
jak budowa dróg, czy budowa Central-
nego Portu Komunikacyjnego, to w przy-
padku projektu Koalicji Obywatelskiej  
i Trzeciej Drogi mamy do czynienia z prze-

kształceniem instrumentów prawnych  
w narzędzia do realizacji interesów pry-
watnych koncernów – dodaje szef śląsko
-dąbrowskiej „Solidarności”.

– Ciekaw jestem, czy prominentni 
politycy KO i Polski 2050 dadzą się 
wywłaszczyć, jeśli przyjdzie prywatna 
firma na ich działkę i powie, że ona 
sobie tu postawi wiatrak – podsumowuje 
Dominik Kolorz.

28 listopada posłowie Koalicji Oby-
watelskiej i Trzeciej Drogi złożyli do laski 
marszałkowskiej projekt nowelizacji 
ustawy o wsparciu odbiorców energii. 
Jak się okazało, w dokumencie znalazł się 
również szereg zapisów mocno liberalizu-
jących zasady budowania lądowych farm 
wiatrowych oraz innych instalacji OZE.

Największe kontrowersje wzbudziły 
przepisy dotyczące budowy wiatraków, 
m.in. dlatego, że projekt przewiduje 
zmniejszenie wymaganych odległości 
od zabudowy mieszkaniowej do 300 
metrów w przypadku zabudowy wie-
lorodzinnej i 400 metrów w przypadku 
zabudowy jednorodzinnej. Obecne prze-
pisy zakładają możliwość budowania 
wiatraków w odległości minimalnej 700 
metrów od budynków mieszkalnych. 

Twarzą projektu ustawy o zamro-
żeniu cen energii, w której znalazły 

się kontrowersyjne zapisy, jest Paulina 
Hennig-Kloska, posłanka Polski 2050 
Szymona Hołowni, typowana na przy-
szłą minister klimatu. Sama przyznała 
w rozmowie w TVN24, że to ona zmie-
niła w projekcie odległość wiatraków od 
zabudowań. Pierwotnie nowela przewi-
dywała 500 m. 

Przedstawiciele klubu parlamentar-
nego Prawa i Sprawiedliwości 1 grudnia 
poinformowali, że złożyli zawiadomie-
nie do prokuratury i Centralnego Biura 
Antykorupcyjnego, gdyż chcą, aby te 
instytucje sprawdziły, kto jest faktycz-
nym autorem projektu ustawy wiatra-
kowej. 5 grudnia Prokuratura Okrę-
gowa w Warszawie wszczęła śledztwo  
w sprawie podejrzenia popełnienia prze-
stępstwa płatnej protekcji w związku 
z przygotowaniem projektu tzw.  
ustawy wiatrakowej. 

5 grudnia wieczorem pojawiła się 
informacja o wniesieniu przez posłów 
Koalicji Obywatelskiej autopoprawki do 
ustawy o wsparciu odbiorców energii. 
Wszystkie kwestie dotyczące wiatraków 
zostały z projektu wykreślone. Poseł PiS  
i były minister rozwoju i technologii Wal-
demar Buda wskazał, że autopoprawka 
do ustawy liczy, aż 69 stron.

grzegorz podżorny

Foto:raw
pixel.com

Tzw. ustawa wiatrakowa 
została napisana przez 
lobbystów branży oZe. 
wyjątkowa bezczelna 

wrzutka, która ma 
uczynić obywateli 
bezsilnymi wobec 

koncernów planujących 
w polsce budowę farm 

wiatrowych i innych 
instalacji odnawialnych 

źródeł energii – ocenia 
Dominik kolorz, szef 
śląsko-dąbrowskiej 

„Solidarności”.

Dominik Kolorz:  
Ta ustawa została napisana 
przez lobbystów
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W brew pozorom praca 
siedząca wcale nie 
należy do bezpiecz-
nych dla zdrowia, a 
lista zagrożeń, jakie ze 

sobą niesie, jest dość długa. Osoby siedzące 
przed komputerem przez wiele godzin 
dziennie, narażone są m.in. na bóle głowy, 
sztywnienie stawów, problemy z układem 
krążenia, problemy z układem kostnym, 
czy bóle pleców. To, że pracownicy zatrud-
nieni na stanowiskach komputerowych 
nagminnie borykają się z problemami 
okulistycznymi to już powszechna wie-
dza. – Dlatego tak ważne jest, aby kwestie 
związane z bhp na takich stanowiskach 
były precyzyjnie regulowane i na bieżąco 
dostosowywane do aktualnych realiów 
– mówi Edyta Odyjas, wiceprzewodni-
cząca śląsko-dąbrowskiej „Solidarności” 
i liderka sądowniczej „S”.

co nowego?
Poprzednie rozporządzenie ministra 
pracy dotyczące zasad bhp na stanowi-
skach wyposażonych w monitory ekra-
nowe obowiązywało przez ponad 24 lata 
i odstaje od zmieniającej się rzeczywi-
stości. W nowych przepisach uwzględ-
niono m.in. komputery przenośne. 
Autorzy nowego rozporządzenia sporo 
uwagi poświęcili ergonomii stanowisk. 
Zgodnie z zapisami noweli, jeśli pra-
cownik wykonuje pracę przed laptopem 
przynajmniej przez połowę dniówki,  
to jego stanowisko powinno zostać 
wyposażone w klawiaturę i myszkę oraz 
w podstawkę pod komputer umożliwia-

jącą podwyższenie tego urządzenia do 
linii wzroku lub w dodatkowy monitor. 
Ponadto pracodawca nie może odmó-
wić zakupu podnóżka, jeśli pracownik 
o to poprosi. To bardzo ważny zapis, bo 
wcześniej pracodawcy takie wnioski 
pracowników często ignorowali lub mie-
siącami zwlekali ze spełnieniem próśb 
podwładnych.

pomoże egzekwować
– W części urzędów skarbowych pra-
cownicy mają np. podnóżki, ale nie mają 
dodatkowych monitorów do laptopów  
i odwrotnie – mówi Monika Lempa, 
wiceprzewodnicząca Zakładowej Orga-
nizacji Związkowej NSZZ „Solidarność” 
Pracowników Administracji Podatko-
wej Województwa Śląskiego oraz wice-
przewodnicząca krajowych struktur 
skarbowej „S”. Zaznacza, że zdarzają się 
sytuacje, w których pracownicy zwracają 
się do pracodawców o zakup dodatko-
wego, ergonomicznego sprzętu, ale ich 
prośby nie zostają spełnione. – Zmiana 
przepisów była bardzo potrzebna, uła-
twi nam wyegzekwowanie doposażenia 
stanowisk komputerowych w taki sprzęt, 
który pracownikom rzeczywiście jest 
potrzebny, nie tyle dla wygody, co dla 
zdrowia – mówi Monika Lempa.

Nieadekwatne do kosztów
Znowelizowane rozporządzenie obli-
guje także pracodawców do refundacji 
kosztu zakupu szkieł kontaktowych.  
To istotna zmiana, bo do tej pory wyma-
gane było tylko dofinansowanie do oku-

larów korekcyjnych. Niestety, podobnie 
jak w dotychczas obowiązujących prze-
pisach, kwota refundacji nie została spre-
cyzowana. To oznacza, że jej wysokość 
musi zostać określona w regulaminach 
wewnętrznych. W efekcie, w wielu insty-
tucjach państwowych, dofinansowanie 
jest bardzo niskie i nieadekwatne do cen 
okularów. Np. w sądach w województwie 
śląskim kwota dofinansowania waha się 
od 250 do 648 zł. – Naciskamy na praco-
dawców, żeby zwiększali dofinansowa-
nie, ale najlepiej byłoby, gdyby wysokość 
refundacji została wpisana do rozporzą-
dzenia – mówi Edyta Odyjas.

Z kolei w izbach administracji skar-
bowej odpowiednio wynosi od 300 do 
400 zł. – W zeszłym roku w Izbie Admi-
nistracji Skarbowej w Katowicach oraz 
podległych jej urzędach na nasz wnio-
sek kwota ta została podniesiona z 200 do 
300 zł, ale to dalszym ciągu za mało. Dla-
tego w listopadzie wystąpiliśmy do pra-
codawcy o jej podwyższenie do 1000 zł.  
Z takimi samymi wnioskami, po raz 
kolejny, występują również struktury „S”  
w całym kraju – mówi Monika Lempa.

Reprezentantki „S” wskazują, że  
w przepisach nie określono także, czy 
pracownik, który używa naprzemiennie 
okularów i szkieł kontaktowych, może 
otrzymać dofinansowanie zarówno 
do zakupu soczewek, jak i okularów.  
To również wymagałoby uwzględnienia 
w treści rozporządzenia.

Na dostosowanie się do nowych prze-
pisów pracodawcy mają 6 miesięcy.

agnieszka konieczny

freepik.com
/tonodiaz

w listopadzie weszły 
w życie przepisy 
nakładające na 

pracodawców 
obowiązek 

wyposażenia stanowisk 
komputerowych 

w dodatkowy, 
ergonomiczny 

sprzęt. Ma to pomóc 
pracownikom  

w zadbaniu o wzrok  
i odpowiednią postawę. 
w ocenie związkowców 

z „Solidarności”, niektóre 
ze zmian wymagają 

doprecyzowania.

Dodatkowy monitor i podnóżek 
to nie fanaberia pracownika
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Niemiecki rząd ratuje Siemens 
energy. Firma, która miała napę-
dzać energetyczną transforma-

cję, przyniosła w ubiegłym roku 4,6 mld 
euro strat. 

Jak donoszą niemieckie media, do 
spółki Siemens Energy trafi pakiet pomo-
cowy w wysokości 15 mld euro. Negocja-
cje z rządem federalnym oraz bankami 
dotyczące wsparcia trwały od paździer-
nika. W ich efekcie 12 mld euro pożyczki dla 
Siemens Energy mają udzielić instytucje 
finansowe, a pozostałe 3 mld będą pocho-
dzić od „innych zainteresowanych stron”. 
Niemiecki rząd ma udzielić gwarancji 
kredytowej na 7,5 mld euro, co oznacza, że 
w razie niewypłacalności firmy to państwo 
weźmie na siebie ciężar spłaty jej długów.

Straty niemieckiego producenta OZE  
w tym roku szacuje się na ok. 4,6 mld euro. 
W zeszłym roku Siemens Energy był na 
minusie wynoszącym 700 mln euro. Jak 
podaje portal dw.com, gdy w październiku 
firma wystąpiła do rządu o finansową 
pomoc, wartość jej akcji spadła o 40 proc. 
W ciągu jednego dnia spółka straciła  
3 mld euro.

Za fatalną kondycję Siemens Energy 
w największym stopniu odpowiada jego 
spółka zależna zajmująca się produkcją 
turbin wiatrowych – Siemens Gamesa. 
Gigantyczne straty wynikają z kilku powo-
dów. Niemiecka firma przegrywa wyścig 
konkurencyjny z chińskimi producentami, 
którzy zdominowali europejski rynek OZE. 
W sierpniu koncern poinformował również 
o kłopotach wynikających z podpisania 
nieopłacalnych umów oraz usterkowości 
produkowanych turbin.

Co ciekawe, w doniesieniach medial-
nych dotyczących pakietu pomocowego 
dla Siemens Energy nie pojawia się w 
zasadzie wątek legalności takiego wspar-
cia w kontekście przepisów Unii Europej-
skiej. Tymczasem gwarancje kredytowe  
są jedną z form pomocy publicznej, która  
w UE jest dozwolona wyłącznie w ści-
śle określonych warunkach. Dodatkowo 
pomoc publiczna każdorazowo musi być 
notyfikowana, czyli zatwierdzana przez 
Komisję Europejską.

Przepisy o pomocy publicznej mają 
stać na straży wolnego rynku i uczciwej 
konkurencji w UE. W przeszłości jednak 
wielokrotnie zdarzało się, że państwowe 
wsparcie dla przedsiębiorstw było oce-
niane przez unijne instytucje bardzo różnie 
w zależności od tego, który kraj je stosował.

Za sztandarowy przykład może posłu-
żyć tu historia bankructwa polskich stoczni. 
Jedną z głównych przyczyn ich upadku 
była wymuszona przez Komisję Europej-
ską konieczność zwrotu niedozwolonej 
pomocy publicznej. Tymczasem podobne 
wsparcie udzielane na przestrzeni lat 
różnym gałęziom przemysłu przez Francję 
czy Niemcy z reguły nie budziło żadnych 
zastrzeżeń unijnych instytucji.

aND

T egoroczna konferencja klimatyczna 
Organizacji Narodów Zjednoczonych 
rozpoczęła się 30 listopada i potrwa do 
12 grudnia. Miejscem szczytu jest Dubaj, 
największe miasto Zjednoczonych Emi-

ratów Arabskich (ZEA), czyli kraju, który jest jednym  
z głównych producentów ropy naftowej na świecie.  
W wydarzeniu nie wezmą udziału ani chiński dyktator 
Xi Jinping, ani prezydent Stanów Zjednoczonych Joe 
Biden. Innymi słowy, na COP 28 zabraknie przywód-
ców dwóch krajów, które odpowiadają łącznie za niemal 
połowę światowej emisji gazów cieplarnianych. 

Po tegorocznym szczycie raczej nie należy się więc 
spodziewać przełomowych decyzji. W mediach poja-
wiły się nawet oskarżenia, że Zjednoczone Emiraty 
Arabskie organizują konferencję głównie po to, aby mieć 
możliwość zawarcia nowych kontraktów naftowych. 
Przewodniczącym COP 28 jest Sultan Al Jaber, minister 
przemysłu ZEA, a jednocześnie dyrektor generalny naj-
większego naftowego koncernu w tym kraju.

Al Jaber jeszcze przed rozpoczęciem konferencji 
wygłosił opinię, która wprawiła w histerię aktywistów 
klimatycznych i sprzyjające im media. – Nie ma żadnej 
nauki, żadnego scenariusza, który potwierdza, że wyco-
fywanie paliw kopalnych jest tym, co pozwoli osiągnąć 
cel 1,5 stopnia Celsjusza – powiedział minister podczas 
jednej z debat poprzedzających COP28. Wskazał rów-
nież, że nie istnieje żaden plan wycofania paliw kopal-

nych, który jednocześnie umożliwiłby zrównoważony 
rozwój społeczno-gospodarczy. – Chyba, że chce się 
zaprowadzić świat z powrotem do jaskiń – ironizował 
minister przemysłu ZEA.

Dotychczas konferencje klimatyczne ONZ były 
wyłącznie miejscem głoszenia rytualnych zaklęć  
o kryzysie klimatycznym i nieuchronnej zagładzie, 
która czeka ludzkość, jeśli nadal będziemy wykorzy-
stywać paliwa kopalne. Sultan Al Jaber jako pierwszy 
tej rangi polityk odważył się zapytać o to, w jaki sposób 
świat ma zamiar od tych paliw odejść? 

Jest to bardzo zasadne pytanie. Od pierwszej konfe-
rencji COP minęło już 28 lat. Od niemal trzech dekad 
kolejne szczyty straszą opinię publiczną klimatyczną 
katastrofą, która już wiele razy miała nastąpić, ale jednak 
nie nastąpiła. W tym samym okresie zarówno światowa 
konsumpcja paliw kopalnych, jak i emisje gazów cie-
plarnianych rosły nieprzerwanie. Rosła również, i to w 
znacznie szybszym tempie, liczba osób biorących udział 
w COP-ach. Jak wyliczył Bloomberg, w konferencji nr 2 
w 1996 roku w Genewie wzięło udział ok. 1,6 tys. osób. 
W tegorocznym COP 28 uczestniczy 70 tys. osób.  
Do Dubaju trudno dostać się inaczej niż samolotem. 
Ile ton gazów cieplarnianych wyprodukuje tegoroczny 
szczyt klimatyczny? Nikt chyba jeszcze nie policzył.  
Na pewno jednak bardzo dużo, ale zarazem mniej niż 
wyprodukuje kolejny COP w przyszłym roku.

Łukasz karczmarzyk

Foto: flickr.com
/UNclim

atechange

Nie ma żadnych dowodów naukowych na to, że rezygnacja z paliw 
kopalnych pozwoli powstrzymać zmiany klimatu. Za to skutkiem 

takiego działania może być „cofnięcie świata z powrotem do 
jaskiń”. Takie tezy padły z ust Sultana al Jabera, przewodniczącego 

trwającego właśnie szczytu klimatycznego cop 28 w Dubaju.

Cofniemy świat 
do jaskiń?

Miliardy euro 
publicznej 
pomocy dla 
producenta 
oZe
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Szkoły, w których nie działają 
jeszcze nowoczesne pracow-
nie do nauczania przedmio-

tów przyrodniczych, mogą się starać  
o pozyskanie środków potrzebnych 
na utworzenie takich sal lekcyjnych. 
wojewódzki Fundusz ochrony Środo-
wiska i gospodarki wodnej w kato-
wicach ogłosił kolejną, dziesiątą już, 
edycję konkursu „Zielona pracownia”.

Konkurs jest skierowany do uczniów 
klas IV-VIII szkół podstawowych oraz do 
uczniów szkół ponadpodstawowych 
i podobnie jak w poprzednich latach 

został rozłożony na dwa etapy. Łącznie 
placówki oświatowe mogą otrzymać 
wsparcie wynoszące 60 tys. zł.

Najpierw szkoły przedstawiają pro-
jekty „Zielonych Pracowni”, na realizację 
których mogą otrzymać maksymalnie 
12 tys. zł dofinansowania. Wnioski w kon-
kursie „Zielona Pracownia_Projekt’2024” 
można składać do 26 stycznia 2024 roku.

Natomiast od 1 marca do 5 kwietnia 
przyszłego roku organy prowadzące 
placówki oświatowe, w tym także te 
nagrodzone w pierwszym etapie kon-
kursu, będą się mogły starać mak-

symalnie o 48 tys. dofinansowania  
na uruchomienie „Zielonej Pracowni”. 
Na obu etapach konkursu dokumenty 
będzie można składać wyłącznie  
w formie elektronicznej.

„Zielona Pracownia” to jeden z naj-
ważniejszych konkursów realizowa-
nych przez WFOŚiGW w Katowicach. 
Dzięki wsparciu wynoszącemu 22 mln zł  
 nowoczesne sale lekcyjne do naucza-
nia przedmiotów przyrodniczych, fizyki, 
geografii i chemii uruchomione zostały 
w 539 szkołach województwa śląskiego. 

aga

Jubileuszowa 
edycja 

„Zielonej 
pracowni” 

U rządzenie znajduje się  
w dawnej katowick iej 
kopalni „Boże Dary” ponad 
400 metrów pod ziemią. 
Rozpoczęło pracę 16 paź-

dziernika tego roku i produkuje ok.  
3 MWh energii elektrycznej dziennie.  
– To bardzo dobry wynik, nieco lepszy 
od tego, którego się spodziewaliśmy. 
Pewne drobne kwestie związane z pracą 
hydrogeneratora są modyfikowane na 
bieżąco, co sprawia, że jego wydajność 
jest coraz większa – mówi Andrzej 
Chmiela, dyrektor Biura ds. Innowacji 
Technologicznych w SRK.

Hydrogenerator wykorzystuje poten-
cjał wody zrzucanej w sposób ciągły, 
dwoma rurociągami pionowo szybem, 
pomiędzy chodnikami z poziomu 183 m 
na poziom 416 m. Wyprodukowany w ten 
sposób prąd jest wykorzystywany wyłącz-
nie na potrzeby własne kopalni. Przedsta-
wiciele Spółki Restrukturyzacji Kopalń są 
przekonani, że dzięki pracy urządzenia 
znacząco zmniejszy się zapotrzebowanie 
na zewnętrzne dostawy prądu, co prze-
łoży się na obniżenie rachunków za ener-
gię elektryczną i usługi dystrybucyjne. 
Przedsięwzięcie ma również wymiar 
ekologiczny, ponieważ umożliwia ogra-

niczenie emisji gazów cieplarnianych do 
atmosfery. – Wdrażanie nowych, inno-
wacyjnych rozwiązań wpisuje się także 
w wytyczoną przez Komisję Europej-
ską ścieżkę transformacji energetycznej 
Europy, której celem jest neutralność 
klimatyczna do 2050 – podkreśla prof. 
dr hab. Adam Smoliński, wiceprezes ds. 
innowacji technologicznych i zamówień 
w SRK. Przedstawiciele SRK szacują, że 
inwestycja powinna się szybko zwrócić.

Niewykluczone, że w przyszłości 
podobne hydrogenartory pojawią się  
w innych kopalniach, bo jak przekonuje 
Andrzej Chmiela, urządzenie wzbudza 

spore zainteresowanie. – To może być 
przyszłość. Inne firmy górnicze rozwa-
żają możliwość wykorzystania naszego 
pomysłu w swoich instalacjach. Kon-
taktowali się z nami nie tylko przedsta-
wiciele polskich przedsiębiorstw górni-
czych, ale także naukowcy z instytutów 
naukowo-badawczych. Pomysłem zain-
teresowali się także Hiszpanie, którzy 
rozważają wprowadzenie podobnych 
rozwiązań na północy swojego kraju,  
w regionie Asturii, gdzie także znajdują 
się likwidowane kopalnie węgla – dodaje 
Andrzej Chmiela.

agnieszka konieczny
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e SRK

Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  

w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja

Spółka restrukturyzacji kopalń uruchomiła ultranowoczesny hydrogenerator umożliwiający produkcję 
energii elektrycznej z wód kopalnianych. Jak podkreślają przedstawiciele Srk, to pionierski projekt  
w kopalni nie tylko na skalę krajową, a może i światową.

Prąd z wody kopalnianej? 
To możliwe



Z wielkim żalem
przyjęliśmy wiadomość  

o tragicznej śmierci

NASZYCH  
KOLEGÓW

w Zakładzie Górniczym Sobieski.

Rodzinom i Najbliższym Zmarłych
najszczersze kondolencje

w imieniu
Krajowej Sekcji Górnictwa Węgla Kamiennego

NSZZ „Solidarność”

składa
przewodniczący
Bogusław Hutek

www.solidarnosckatowice.pl
fb.com/SlaskoDabrowskaSolidarnosc 7paMięć i hiSToria

4 
górników zginęło, a dwóch zostało poszkodo-
wanych w tragicznym wypadku 28 listopada 
w Zakładzie Górniczym Sobieski w Jaworz-
nie. 4 i 6 grudnia w Bieruniu, w Jaworznie i w 
Mysłowicach odbyły się uroczystości pogrze-

bowe tragicznie zmarłych górników
Wypadek wydarzył się 500 metrów pod ziemią. 

Doszło tam do rozerwania rurociągu podsadzkowego. 
W zagrożonym rejonie znajdowało się sześciu górników. 
Na miejscu zginęło trzech z nich, pozostałych poszko-
dowanych przetransportowano na powierzchnię. Tam 
stwierdzono zgon kolejnego górnika. Dwóch pozosta-
łych poszkodowanych przewieziono do szpitala. 

W wypadku zginęli doświadczeni górnicy w wieku 
od 34 do 39 lat. Osierocili w sumie dziesięcioro dzieci.

Trwa ustalanie przyczyn i okoliczności tragedii. 
Postępowanie w tej sprawie prowadzą Prokuratura 
Okręgowa w Sosnowcu, Okręgowy Urząd Górniczy  
w Katowicach, Państwowa Inspekcja Pracy oraz kopal-
niany zespół powypadkowy.

W związku z tragedią uroczystości barbórkowe  
w Zakładzie Górniczym Sobieski ograniczono do mszy 
świętej. Odwołano uroczystą akademię i zaplanowaną 
na 9 grudnia tradycyjną karczmę piwną organizowaną 
przez NSZZ „Solidarność”. Prezydent Jaworzna ogłosił  
w mieście żałobę od 29 listopada do 2 grudnia 2023 roku.

Wypadek w jaworznickiej kopalni był największą  
w tym roku górniczą tragedią. Od początku tego roku 
w polskich kopalniach zginęło 15 górników. 

Ny
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Kalendarium 
obchodów 42. rocznicy 
wprowadzenia stanu 
wojennego

13 grudnia
uroczystości upamiętniające opór 
społeczny wobec wprowadzenia stanu 
wojennego
• godz. 12.00 – uroczysta msza św.  

w kościele pw. św. Jadwigi Śląskiej  
w Zabrzu-Zaborzu, ul. Wolności 504

• godz. 13.00 – składanie kwiatów 
pod krzyżem upamiętniającym 
internowanych w stanie wojennym

15 grudnia
42. rocznica pacyfikacji kopalni Manifest 
lipcowy w Jastrzębiu-Zdroju
• godz. 9.00 – złożenie kwiatów pod 

tablicą i okolicznościowe przemówienia, 
cechownia KWK Zofiówka, ul. Rybnicka 6

16 grudnia
42.rocznica pacyfikacji kopalni wujek  
w katowicach
• godz. 10.30 – złożenie kwiatów pod 

tablicą upamiętniającą wspaniałą 
postawę pracowników służby zdrowia 
organizujących pomoc górnikom 
rannym podczas pacyfikacji, 
hol Uniwersyteckiego Centrum 
Medycznego, ul. Medyków 14

• godz. 13:00 – msza św. w kościele  
pw. Podwyższenia Krzyża Świętego,  
ul. Piękna 8

• godz. 14:15 – przemarsz pod Krzyż-
Pomnik Górników Poległych 16 grudnia 
1981 roku 

• godz. 14:45 – uroczystości pod Krzyżem-
Pomnikiem Górników Poległych 16 
grudnia 1981 roku, Plac NSZZ Solidarność

 – wystąpienia zaproszonych gości
 – Apel Poległych
 – składanie wieńców przez rodziny 

poległych górników oraz oficjalne 
delegacje

Rodzinom i Bliskim

NASZYCH 
KOLEGÓW

którzy zginęli w katastrofie  
w Zakładzie Górniczym Sobieski

wyrazy współczucia i słowa wsparcia  
w tych trudnych chwilach

w imieniu  
Komisji Zakładowej  NSZZ „Solidarność”  

ZG Sobieski

przekazuje
przewodniczący

Waldemar Sopata

Z wielkim smutkiem  
przyjęliśmy informację o tragedii  
w Zakładzie Górniczym Sobieski  

w Jaworznie.

Rodzinom i Bliskim

OFIAR KATASTROFY 
wyrazy głębokiego współczucia i żalu

w imieniu
Prezydium Zarządu Regionu Śląsko-Dąbrowskiego

NSZZ „Solidarność”

przekazuje
przewodniczący
Dominik Kolorz

Pogrążonym w żałobie

Rodzinom i Bliskim

TRAGICZNIE 
ZMARŁYCH 
GÓRNIKÓW

w Zakładzie Górniczym Sobieski
wyrazy głębokiego współczucia

w imieniu
Krajowego Sekretariatu Górnictwa i Energetyki

NSZZ „Solidarność”

składa
przewodniczący
Jarosław Grzesik

Tragedia w kopalni 
Sobieski



Tygodnik Śląsko-Dąbrowski NSZZ „Solidarność”
Katowice 7.12.2023 / Nr 24/20238 Sprawy ZwiąZku

Reklama

TygoDNik ŚląSko -DąBrowSki: ISSN 1732-3940; wyDawca: Zarząd Regionu Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ „Solidarność”;  
aDreS reDakcJi: 40-286 Katowice, ul. Floriana 7, tel. 32 728-41-04; reDaguJe ZeSpóŁ: Łukasz Karczmarzyk (redaktor naczelny), 
Agnieszka Konieczny, Grzegorz Podżorny (kierownik Biura Komunikacji Społecznej, rzecznik ZR); SkŁaD i ŁaMaNie: Tomasz Krzak; 
reklaMa: Tomasz Krzak, tel. 32 728-41-07, kom. 693 410 836; Druk: Polska Press sp. z o.o., Oddział Poligrafia, Drukarnia Sosnowiec;  
layouT: Michał Dutka, www.michaldutka.com; NuMer ZaMkNięTo: 6.12.2023 roku

Biura TereNowe Zr: Bytom , ul . Strzelców Bytomskich 133, tel . 724 885 880; Czechowice-Dziedzice, ul . Niepodległości 42,  
tel./fax 32 215-55-12; Gliwice, ul. Zwycięstwa 3/3p, tel. 32 230-89-30, tel./ fax 32 231-25-27; Jastrzębie Zdrój, ul. Zielona 16 A, tel./fax 32 473-19-74  
i 32 473-23-59; Jaworzno, ul. Grunwaldzka 35, tel./fax 32 615-17-11; Katowice, ul. Floriana 7, tel. 32 728-41-07; Rybnik, ul. Kościelna 7, tel./fax  
32 422-73-25; Sosnowiec, ul. Dęblińska 7, tel. 32 266-47-64; Tarnowskie Góry, ul. Zamkowa 2, tel./fax 32 285-34-68; Tychy, ul. Grota  
Roweckiego 44/04, tel./fax 32 227-56-36; Zabrze, ul. Wolności 289, tel./fax 32 275-39-02; Zawiercie, ul. 3 Maja 25, tel. 503 130 752

wyDawca: Zarząd Regionu  
Śląsko-Dąbrowskiego NSZZ „Solidarność”  

ul. Floriana 7, 40-286 Katowice
 32 353-84-25

www.solidarnosckatowice.pl
tygodnik@solidarnosckatowice.pl 

 32 728-41-13

Śląsko-Dąbrowski NSZZ

wynagrodzenia zasadnicze pracowni-
ków kolei Śląskich wzrosną w 2024 roku  
co najmniej o 1000 zł brutto – to jeden  

z najważniejszych zapisów porozumienia płacowego 
podpisanego w spółce 27 listopada. „Solidarność”  
i pozostałe organizacje związkowe działające w fir-
mie uzgodniły z pracodawcą, że podwyżka wejdzie 
w życie w dwóch transzach.

Pierwszą część podwyżki pracownicy otrzymają 
w styczniu. Wyniesie ona 700 zł brutto. Natomiast 
w kwietniu stawki zasadnicze poszczególnych osób 
zostaną podwyższone o 10 proc. w stosunku do 
poziomu z 2023 roku. – Jesteśmy usatysfakcjonowani, 
to były dobre negocjacje. Przystępowaliśmy do rozmów 
z założeniem, że podpiszemy porozumienie, jeśli pra-
codawca zaproponuje minimum 1000 zł. Ten cel udało 
się osiągnąć, a są osoby, które dostaną więcej, np. 1200, 
1300, a nawet 1500 zł brutto – mówi Mariusz Samek, 
przewodniczący „Solidarności” w Kolejach Śląskich.

Podkreśla, że w zeszłym roku także udało się 
wynegocjować znaczące podwyżki. W sumie zarobki 
w firmie w ciągu 2 lat wzrosną o ponad 2 tys. zł.  
– Koleje Śląskie stają się coraz bardziej atrakcyjnym 
pracodawcą, co przyciąga chętnych do pracy – dodaje 
Mariusz Samek.

W firmie zatrudnionych jest ponad 1000 osób.
aga

wyższe zarobki  
w kolejach Śląskich

Tegoroczne nagrody z okazji Dnia kolejarza  
w spółkach wchodzących w skład grupy pkp są 
wyższe, niż wynikałoby to z zapisów układów 

zbiorowych pracy. To efekt starań „Solidarności”  
i innych kolejarskich organizacji związkowych.

Henryk Grymel, szef Krajowej Sekcji Kolejarzy 
NSZZ „Solidarność” podkreśla, że w zakładowych 
układach zbiorowych pracy obowiązujących w 
poszczególnych spółkach Grupy PKP zagwaranto-
wana jest nagroda wynosząca 200 zł brutto. Tymcza-
sem związkowcom udało się wynegocjować kwoty od 
700 do 2 tys. zł brutto.

8 grudnia wraz z wynagrodzeniem za listopad, pra-
cownicy spółki PKP Polskie Linie Kolejowe otrzymają 
dodatkowo 1,3 tys. zł. Na tę kwotę złoży się nagroda z 
okazji branżowego święta w wysokości 700 zł brutto 
oraz wynosząca 600 zł brutto nagroda z oszczędności 
w funduszu wynagrodzeń. Natomiast w PKP Cargo 
nagroda z okazji Święta Kolejarza wyniesie 1 tys. zł 
brutto i zostanie wypłacona do 10 grudnia. 

Jak poinformował szef kolejarskiej „S”, nagrodę 
wynoszącą 2 tys. zł brutto otrzymali pracownicy PKP 
SA, czyli spółki zajmującej się koordynacją działań 
pozostałych podmiotów wchodzących w skład Grupy 
PKP. Te pieniądze wpłynęły na ich konta jeszcze na 
początku listopada.

aga

Nagrody z okazji 
Święta kolejarza

Średnio o 430 zł na rękę wzrosną od stycznia 
przyszłego roku płace zasadnicze pracow-
ników pkp cargo. porozumienie w tej sprawie 

„Solidarność” i dwie inne organizacje związkowe 
zawarły z pracodawcą 1 grudnia.

Oprócz „S” pod dokumentem podpisały się Fede-
racja Związków Zawodowych oraz Solidarność’80. 
Związkowcy uzgodnili z pracodawcą, że podwyżka 
nie może być niższa niż 400 zł i wyższa niż 450 zł.  
– Zagwarantowaliśmy w porozumieniu podniesienie 
stawek zasadniczych średnio o 430 zł. Do tego dojdą 
jeszcze pochodne od wynagrodzenia, takie jak dodatki 
stażowe, czy dodatki za pracę w niedziele i święta  
– mówi Jan Majder, przewodniczący „Solidarności” 
w PKP Cargo. W zależności od stanowiska pochodne 
stanowią od 60 do przeszło 100 proc. stawki zasadni-
czej pracownika.

PKP Cargo to największy w Polsce przewoźnik kole-
jowy. Spółka zatrudnia blisko 15 tys. pracowników.

Porozumienie podpisane w PKP Cargo stanowi także 
punkt odniesienia do rozmów płacowych w spółkach 
zależnych takich jak PKP Cargo Tabor, PKP Cargo Tor, 
czy PKP Cargo Serwis. – Bardzo często podpisywane są 
w nich porozumienia identyczne lub bardzo zbliżone do 
naszego – dodaje Majder. Łącznie w spółkach zależnych 
od PKP Cargo pracuje ok. 7 tys. pracowników.

aga

podwyżki płac 
w pkp cargo
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